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پرسپولیس سومین برد خود را با اوسمار کسب کرد تا به روند رو به رشد 
خود ادامه دهد. مساله ای که این روزها در تیم پرسپولیس بیشتر از قبل 
و مخصوصا نیم فصل اول به چشم می آید تهاجمی بازی کردن این تیم 
و ایجاد موقعیت های زیاد گلزنی است. تفکری که به نظر می آید توسط 
اوســـمار به این تیم منتقل شـــده و البته حضور بازیکنان جدید ازجمله 
عبدالکریم حسن، اوستون اورونوف، محمد خدابنده لو و عیسی آل کثیر نیز 
در تحول پرسپولیس بسیار موثر بوده است. در نیم فصل اول پرسپولیس با 
مصدومیت پورعلی گنجی، سلمانی و امیری دچار مشکلات فنی زیادی 
شد و بازیکنانی مثل نبیل باهویی نتوانستند مهره های تاثیرگذاری در خط 
حمله سرخپوشان باشند. اما برای اینکه فنی تر پرسپولیس را آنالیز کرده 
باشـــیم با حمید اســـتیلی، سرمربی ســـابق این تیم همکلام شدیم. او در 
گفت وگو با »فرهیختگان« درباره مســـائل مختلف پیرامون پرســـپولیس و 
تاحدی تیم ملی و فدراسیون فوتبال صحبت کرد که با هم مرور می کنیم. 

پرسپولیس اوسمار را چطور ارزیابی می کنید؟ 
دو بـــازی اخیـــر پرســـپولیس را بـــا دقت دیدم و به نظرم آنها در این دو مســـابقه 
فوق العـــاده ظاهر شـــدند؛ چـــه در کارهای دفاعی و چه در حمله، تیم شـــکل 
بهتـــری به خودش گرفته اســـت. در پرســـینگ، حفظ تـــوپ، ایجاد موقعیت و 
پس گیری توپ از حریف پیشـــرفت محسوســـی را در پرســـپولیس می بینیم  باز
و ایـــن تیـــم با ادامه این روند می تواند به زودی به صدر جدول برگردد. همه این 

کم شده است.  پیشرفت ها نشان از این می دهد که تفکر خوبی در تیم حا

اگر بخواهیم پرســـپولیس را با تیم نیم فصل اولش مقایســـه کنید چه تفاوت هایی 
را می بینید؟

به هرحال هر مربی فلسفه و تفکر خاص خودش را دارد. شاید اوسمار تا قبل از 
این نقش مربی را در تیم داشت اما تفکر اصلی به سرمربی تعلق دارد. وقتی قرار 
شد اوسمار جانشین یحیی گل محمدی شود خیلی ها به این موضع واکنش 
نشـــان دادند اما به شـــخصه به چند دلیل این تصمیم را مناســـب می دانستم. 
از ایـــن جهـــت کـــه هر مربی خارجی جدیدی برای تیم انتخاب می شـــد قطعا 
هم دســـتمزد بالایی می خواســـت و هم اینکه یکی، دو ماهی زمان لازم داشت 
تـــا تیـــم را بشناســـد. بـــا توجه بـــه حضور اوســـمار در تیم و شـــناخت کاملش از 
یکنان بهترین انتخاب خود او بود. تصمیمی منطقی که از ســـوی باشـــگاه  باز
اتخاذ شد و هزینه هایی که به ظاهر باید برای سرمربی خارجی می شد با تفکر 
یکنان با کیفیت شـــد. این را که پرســـپولیس بهتر از  درســـت صرف جذب باز
نیم فصل اول شده است من نمی گویم، بلکه شیوه بازی تیم و نتایج کسب شده 
می گویند. پرسپولیس چند وقتی بود که در ایجاد موقعیت مشکل داشت اما 
الان خیلی خوب موقعیت سازی می کند و حریفانش را تحت فشار می گذارد. 

تاثیر بازیکنان جدید در اوج گیری دوباره این تیم چقدر بوده است؟
یابی کنیـــم به نظر یک  گـــر بخواهیـــم ترکیـــب پرســـپولیس در بازی آخـــر را ارز ا
ترکیب ایده آل بود. از این جهت که در میانه میدان سینا اسدبیگی و محمد 

یاد و فوتبال رو به جلویشـــان روح  خدابنده لو با دوندگی ز
تازه ای را در مرکز میدان به تیم انتقال داده بودند. در سمت 
یکن فوتبال بلد است که راحت  چپ عبدالکریم یک باز
یکنی را نمی دهـــد و در آینده نیز خیلی  اجـــازه نفـــوذ به باز
یکن جلویی خود کمک کند. اورونوف  بهتر می تواند به باز
یکنی سطح بالا دیدم که علی رغم جوانی خیلی پخته  را باز
بازی می کند. عیسی بازی کردن در پرسپولیس را خوب بلد 
یکنان کناری اش هم شناخت کافی دارد که  است و از باز
یادی به تیم می کند. در کل فاصله بین  این مساله کمک ز
خطوط در تیم خیلی کم شـــده و این مســـاله چه در حمله 

گفته نماند که ســـروش رفیعی در بازی با  و چه دفاع کمک فراوانی می کند. نا
ذوب آهن خیلی آزادتر و رو به جلو بازی می کرد و مشخص بود وظایفش با قبل 
فرق کرده، حتی امید عالیشاه که با این سن وسال اندازه یک جوان 20 ساله در 

زمین می دود و تلاش می کند. 

بـــه نظـــر می آیـــد حضور نفرات جدید  انگیزه و تـــلاش بازیکنان دیگر را هم برای 
حضور در ترکیب اصلی بیشـــتر کرده تا به نوعی شـــاهد رقابت جذاب تری بین 

نفرات تیم باشیم. 
یکنان  بله، این مساله خیلی مهم است. پرسپولیس تیم بزرگی است و باید باز
گر رقابت  با کیفیت و بزرگی را در پست های مختلف در اختیار داشته باشد. ا
یکنان خوب  یکن در هر ســـطحی باشد افت می کند اما هر قدر باز نباشـــد باز
کیفیت در تیم بیشتر باشند کیفیت تیم هم به مراتب بالاتر می رود. البته  و با
یکنی که بتواند بهتر  مدیریت کردن تیم هم ســـخت تر می شـــود. مســـلما هر باز
خواسته های کادرفنی را برآورده سازد در ترکیب اصلی به میدان خواهد رفت. 

با توجه به عملکرد خوب نفرات جدید در بازی جام 
حذفی مسلما کار اوسمار برای انتخاب ترکیب مناسب 
در بازی با فولاد سخت خواهد شد، این طور نیست؟
ی  بله همان طور که گفتم رفیعی و عالیشاه هم در باز
با ذوب آهن عالی بودند. دیگر نفرات هم همین طور و 
ی کاملا برتر را مقابل  پرسپولیس در اصفهان یک باز
ی رفت مقابل  ذوب آهن ارائه داد. در حالی که در باز
همین تیم مشـــکل داشـــتیم و حتی تیم های مدعی 
هـــم مقابـــل تیم خـــوب ذوب آهن مشـــکل داشـــتند. 
پرســـپولیس در اصفهـــان دنبال بـــرد اقتصادی نبود، 
ک ظاهر شد و می توانست  بلکه بعد از زدن گل روی ضدحملات بسیار خطرنا
چهار پنج گل دیگر هم به تیم خوب ربیعی بزند. فلسفه پرسپولیس همیشه 
ی را دوست دارد. فقط برای  ی هجومی باشد چون هوادار این نوع باز باید باز

ی کردن برای تیم های پرطرفدار جذاب نیست.  نتیجه باز

از قرار معلوم مشکل اصلی باشگاه پرسپولیس مسائل مالی و مالکیت است!
سال هاســـت که پرسپولیس این مشـــکل را دارد. متاسفانه سرخابی ها درآمد 
ی  ی ندارند و مدیران این باشگاه فقط می توانند بر تبلیغات رو ثابت و پایدار
لباس یا بخش های دیگر باشـــگاه حســـاب کنند که آن هم کفاف هزینه های 
دو تیم را نمی دهد. در این شرایط نباید از مدیران آنها خرده گرفت چون واقعا 
مدیریت در این وضعیت در هر دو باشـــگاه ســـخت اســـت. نه خبری از حق 
پخـــش اســـت و نـــه تبلیغات محیطـــی و از طرفی باشـــگاه های رقیب خیلی 
خوب ساپورت مالی می شوند. باشگاه هایی که در واقع به شکلی زیرمجموعه 
دولت هستند و هزینه هایی که در باشگاه هایی مثل سپاهان، فولاد، پیکان، 

... می شود همه به شکلی از سوی دولت است.  ذوب آهن، مس رفسنجان و
ســـرخابی ها دو باشـــگاه متعلق به دولت هستند ولی حمایتی نمی شوند. هر 
که این دو تیم متعلق  ارگانی مالکیت سرخابی را بگیرد باید افتخار کند، چرا
به مردم است و میلیون ها هوادار دارند. امیدوارم هر دو باشگاه زیر پوشش دو 
مجموعه بزرگ بروند تا بتوانند برای آینده تیم های بهتری برای هواداران خود 
بســـازند. حضـــور موفق این تیم ها در رقابت هـــای بین المللی می تواند کمک 
یادی به شـــاد بودن مردم جامعه کند. در جام ملت ها همه دیدیم که نتایج  ز
تیم ملی به چه شکل فضای جامعه را تغییر داده بود. شک نکنید هر ارگانی 
ســـرخابی را بگیـــرد با برنامه ریزی خیلی خوب می توانـــد به درآمدزایی خیلی 
که این تیم ها میلیونی هوادار دارند که در واقع ســـرمایه  خوبی هم برســـد، چرا

اصلی هر دو باشگاه و جامعه هستند. 

در مـــورد تیم ملـــی صحبـــت کنید، آیا مـــا با توجه به جوان گرایـــی که در تیم ملی 
نداشتیم، دستاوردی از جام ملت ها داشتیم؟

گـــر صرفا دنبال نتیجه گرفتن  ی چه بوده اســـت. ا بایـــد ببینیم که هدف گذار
بودیم که بهتر بود با همین نفرات می رفتیم که این اتفاق هم رخ داد. در مورد 
جوان گرایـــی هـــم نمی شـــود از تیم ملی خرده گرفـــت، از این جهت که وظیفه 
یکنان جـــوان را به تیم ملی معرفی کنند. شـــما نگاه  باشـــگاه ها اســـت کـــه باز
یکنان جوان 17 و 18  کنید که در چند ســـال اخیر باشـــگاه بارســـلونا چه باز
ســـاله ای را به تیم ملی اســـپانیا تحویل داده اســـت. ما در لیگ یک مان فقط 
ی می دهیم. در لیگ برتر هم برخی تیم ها به علت مشکلات  یکن جوان باز باز
یکن جوان میدان دهنـــد اما تیم های بزرگ مان  مالـــی مجبور می شـــوند که باز
یکن جوان  فقط دنبال خرید ستاره هستند. همین سپاهان امسال دو سه باز
یکنان  ی داد و نتیجه اش را دید در حالی که سال هاست در این باشگاه باز باز
یادی با هزینه بالا می آیند و بعد از شش ماه جدا می شوند. در همین  خارجی ز
یاد اتفاق افتاده اســـت. تا زمانی که تیم های مدعی ما به  یکی دو فصل هم ز
یکنان  ی ندهند نمی توانیم انتظار داشـــته باشـــیم که باز یکنـــان جـــوان باز باز

جوانی را در تیم ملی ببینیم. 

علـــی دایـــی در مصاحبـــه اخیرش اعلام کـــرد چرا همه از مربیـــان تیم ملی خرده 
می گیرنـــد، در حالـــی کـــه مقصر اصلی فدراســـیون فوتبال و مهدی تاج اســـت. 

نظر شما چیست؟
بــرای اینکــه ســاختار فوتبال مــان را تغییــر داده و قدم هــای مثبتــی را بــرای 
کــه ایــن باشــگاه ها  یــم بایــد تفکــرات در باشــگاه ها تغییــر کنــد، چرا آینــده بردار
یکــن و بــالا بــردن ســطح آنهــا  کــه مهم تریــن نقــش را در تولیــد باز هســتند 
ــد. امــا بعــد از باشــگاه ها بالاتریــن مرجــع فدراســیون فوتبال مــان اســت.  دارن
کــه فوتبال مــان از یک ســری دلالی هــا ضربــه  سال هاســت گفتــه می شــود 
می خــورد و هــر ســال می بینیــم ایــن دلال هــا هــم تعدادشــان بیشــتر می شــود 
ی شــان! واقعیــت امــر ایــن اســت کــه فدراســیون خیلــی خــوب  و هــم تاثیر گذار
ایــن دلال هــا را می شناســد و بــه جــای اینکــه دســت آنهــا را کوتــاه کنــد بیشــتر بــا 
ایــن عــده ارتبــاط می گیــرد. وقتــی از یک ســری مســائل  کــه اتفــاق می افتــد بــه 
راحتــی می گذرنــد غیــر از ایــن نمی توانــد باشــد کــه خودشــان بــا ایــن دلال هــا 
ارتبــاط دارنــد. بــه نوعــی می تــوان گفــت همــه بــا هــم هســتند و در ایــن شــرایط 
نبایــد انتظــار اصــلاح یک ســری مــوارد را داشــت و برخــوردی بــا ایــن افــراد را از 

ســوی فدراســیون فوتبــال داشــته باشــیم. 

حمید استیلی در گفت وگو با »فرهیختگان«: جوان گرایی باید از باشگاه ها شروع شود نه تیم ملی

پرسپولیس با اوسمار تیم بهتری شده است
 مالکیت سرخابی ها باید افتخار باشد                     تا زمانی که فدراسیون با یک سری دلال ها ارتباط دارد وضع همین است
 فلسفه پرسپولیس همیشه باید بازی هجومی باشد                     نتایج تیم ملی در جام ملت ها فضای جامعه را تغییر داد

حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفر مژدهی
خبرنگار

عملکـــرد تیـــم شـــمس آذر قزوین با شـــروع نیم فصل دوم بســـیار متفاوت از آن 
چیزی است که در نیم فصل اول دیدیم. تصور می شد پدیده مسابقات لیگ 
برتـــر در ادامـــه نیز همان طور شگفتی ســـاز و پرقدرت ظاهر شـــود اما برخلاف 
ی خود  تصورات این تیم نتوانست توقعات را برآورده کند و پس از آخرین باز
کنون نبرده و به نوعی  در نیم فصل اول که موفق شد سپاهان را شکست دهد تا
با آنچه در نیم فصل اول از این تیم دیدیم بســـیار متفاوت اســـت. برای تیمی 
که تازه به لیگ برتر صعود کرده بود، نیم فصل اول نتایج خوبی رقم خورد. آنها 
خوب پیروز می شدند، کم شکست بوده و خود را در میانه های جدول حفظ 
کردند. با این حال با شـــروع نیم فصل دوم شـــرایط آن طور که باید پیش نرفت 
و شـــمس آذر نه تنها نتوانســـت در لیگ به پیروز شود، بلکه در جام حذفی نیز 

مقابل سپاهان شکست خورد و از این رقابت ها کنار رفت. 
ی ۵  ی با ۶ پیروز گردان سعید دقیقی در پایان نیم فصل اول پس از 1۵ باز  شا
ی و ۴ شکســـت و با احتســـاب ۳ امتیاز کسر شده در ابتدای فصل 20  مســـاو
ی بود و خود را در میانه های جدول جا داد تا نشـــان دهد قرار نیســـت  امتیاز
ی که  به لیگ یک برگردد. آنها اما با شـــروع نیم فصل دوم و با توجه به یک باز
ی را در  در جام حذفی مقابل ســـپاهان انجام دادند دو شکســـت و دو تســـاو
کارنامه خود ثبت کرده و تنها موفق شدند یک گل بزنند، اما در عوض ۵ گل 

یافت کردند که آمار نا امیدکننده ای است.  در

 تیر خلاص دقیقی
شـــمس آذر در نیم فصـــل اول خصوصـــا هفته هـــای پایانی عملکـــرد خوبی از 
ی که تحســـین همـــگان را برانگیخت و علاوه بر  خـــود به جا گذاشـــت، به طور
یکنـــان کار خـــوب ســـعید دقیقی نیز به چشـــم آمد. به نظر  عملکـــرد تیـــم و باز
ی ها از داشتن یک مربی توانمند بسیار خوشحالند، اما  می رسید شمس آذر
این تیم علاوه بر اینها دغدغه دیگری به نام مشـــکل مالی داشـــت؛ موضوعی 
ی میانه فصل، سرمربی جوان این  که باعث شـــد در همان روزهای آماده ســـاز
تیم جدا شده و راهی مس رفسنجان شود. در واقع بیشترین ضربه را شمس آذر 

از همین جا خورد. 
گهان  در حالی که تیم شـــمس آذر در ترکیه اردوی آماده ســـازی را می گذراند، نا
یکنان خداحافظی کرده و راهی ایران شد و از تمرینات  سرمربی این تیم از باز
تیم مس سر درآورد. در آن زمان مسئولان این باشگاه تلاش کردند سکوت کرده 

و این طور به نظر برســـد که ســـعید دقیقی شمس آذری  ها را رها کرده است، اما 
واقعیت این بود که مسئولان این باشگاه برای حل مشکلات مالی تصمیم گرفته 
یافت مبلغ قابل توجهی  بودنـــد دقیقـــی را بـــه تیم رقیب بدهند و درعوض با در
مشـــکلات مالـــی تیم خـــود را حل کنند. غافل از اینکه درصـــد قابل توجهی از 
موفقیت های این تیم به خاطر سرمربی با انگیزه و جوان آنها رقم خورده است. 
در ادامه تیم شمس آذر خیلی خوش شانس بود که این تدبیر عجیب مدیرانش 
به دلیل مشکلات مالی و خلف وعده تیم مس شکست خورد و دقیقی مجبور 
شد به شمس آذر برگردد؛ هر چند این غیبت بالاخره تاثیر منفی خود را گذاشت 
و می بینیم این تیم که در هفته های پایانی نیم فصل اول قدرتمندانه رقبایی چون 

سپاهان را از پیش رو برمی داشت، اینچنین تضعیف شده است. 

 چوب حراج به ستاره ها
کامی تیم شمس آذر نیست. آنها به دلیل مشکلات  جدایی دقیقی تنها دلیل نا

یکنان خوب خود  مالی که در تیم شان وجود داشت مجبور شدند چند نفر از باز
یادی  گذار کنند که به نوعی یک خودکشی بود. البته تعداد ز را به دیگر تیم ها وا
یکنان جوان و خوب آنها از دیگر تیم ها پیشـــنهاد داشـــتند اما درنهایت  از باز
فقط چند نفری از این جمع جدا شـــدند که مهم ترین آنها رحمان جعفری و 
یکن در مدتی که از نیم فصل دوم گذشـــته  علی اصغـــر اعرابـــی بـــود. هر دو باز
کتور گلزنی  عملکرد خوبی در تیم های جدید خود داشتند. رحمانی برای ترا
کرده و اعرابی نیز بازی های خوبی در سپاهان از خود به نمایش می گذارد، حتی 
ی با سپاهان یکی از موجبات شکست شمس آذر بود.  ی او در باز تاثیرگذار
ی های نیم فصل اول تیم شـــمس آذر را مرور کنیم جعفری و اعرابی دو  گر باز ا
ی های این تیم نقش  یکنـــان این تیم بودند و در پیروز تـــن از تاثیرگذارتریـــن باز
یکن بســـیار دونده ظاهر شده و نقش پررنگی در  بســـزایی داشـــتند. هر دو باز
یکن وقتی جدا شدند  گل های تیم شان بازی کردند. طبیعی است که این دو باز
به دلیل وابستگی که به آنها وجود داشت تیم شمس آذر تضعیف شد و حالا 

برای بردن مشـــکل دارد. به این ترتیب علاوه بر جدایی موقت ســـعید دقیقی 
کی به تیم وارد کرد، تیم شمس آذر از نظر مهره نیز به شدت  که شوک وحشتنا
ضعیف شد و نتیجه این درآمدزایی معکوس را در نتایج شمس آذر می توان 
مشاهده کرد؛ البته مدیرعامل این باشگاه چندان موافق این موضوع نیست. 
او در گفت وگوی کوتاهی که با خبرنگار »فرهیختگان« داشت، معتقد است 
ی هایی باشد که از نیم فصل دوم برگزار  ی از باز تیمش می توانست برنده بسیار
گذار کردند به اعتقاد شهاب زندی  کرده اما خوش شانس نبودند و نتیجه را وا
یکنـــان تاثیر چندانی در عملکرد این تیم ندارد و آنها می توانند با  جدایـــی باز
یکنی که به جمع شـــان اضافه  توجـــه بـــه نفراتـــی که در اختیار دارند و چند باز

شده بار دیگر خود را در لیگ برتر مطرح کنند. 
یکنی همچون رحمان جعفری  گر باز در چنین شرایطی باید از زندی پرسید که ا
ی با  در ترکیب تیم شـــمس آذر وجود داشـــت موقعیت هایی را که آنها در باز
ســـپاهان یکی پس از دیگری از دســـت داده یا به تیر دروازه می زدند با دقت 
بیشـــتری تبدیل به گل نمی کرد؟ و شـــاید حالا این شمس آذر بود که صعود به 

مرحله بعدی جام حذفی را جشن گرفته بود. 

 قرعه سخت
البته نباید از قرعه ســـخت شـــمس آذر در جام حذفی هم غافل شـــویم. آنها در 
لیگ هم رقابت های سختی را پشت سر گذاشتند. ابتدا با استقلال خوزستان 
بازی کرده و به تساوی بدون گل رسیدند که در نیم فصل اول نیز با آنها به تساوی 
یک- یک رسیده بودند. استقلال خوزستان نسبت به نیم فصل اول تغییر کرده و 
عملکرد بهتری را از خود به جا گذاشته است. در هفته هفدهم شمس آذر 2 بر 
یک به هوادار باخت و نتیجه نیم فصل اول را تکرار کرد. با این تفاوت که هوادار 
با ورود مسعود شجاعی عملکرد بسیار خوبی را در پیش گرفته و هفته هاست که 
نمی بازد. در بازی سوم و هفته هجدهم شمس آذر حریف مس نشد و در حالی که 
در نیم فصل اول ۳ بر صفر آنها را پشت سر گذاشته بودند، این بار با وجود محرم 

نویدکیا روی نیمکت تیم رقیب نتوانستند این حریف را از پیش رو بردارند. 
گـــر عملکرد نیم فصل اول تیم شـــمس آذر را مـــرور کنیم آنها در ابتدای فصل  ا
عملکرد خوبی نداشـــتند و به مرور خود را بالا کشـــیده و نتایج قابل قبولی از 
خود به نمایش گذاشتند. حالا آنها امیدوارند با توجه به یارگیری ای که با مدل 
سعید دقیقی انجام دادند بار دیگر خود را مطرح کرده و رفته رفته نتایج قابل 
قبولی را کسب کنند. مسئولان این باشگاه به خوبی می دانند که قدرت مالی 
لازم برای رقابت با رقبای سرسخت لیگ برتری را ندارند، از این رو در تلاشند 
در اولین حضورشـــان در لیگ برتر بقا را تثبیت کنند و در ادامه برای فصول 

بعد در صورت امکان به دنبال اهداف بزرگ تری باشند. 

شوک جدایی دقیقی و پدیده ها برای شمس آذر معکوس بود

وقتی پدیده لیگ خودکشی کرد


